



The Canadian Political Science Association

# BULLETIN

Association canadienne de Science politique

---

Volume XVII, No. 1 (December/décembre 1987)

News from the Social Science Federation of Canada/Informations de  
la Fédération des sciences sociales du Canada

The Computerization of Canadian Political Science

Les sciences sociales au Québec

Canada's Legislature Internship Programs

---

Publisher \_\_\_\_\_ The Canadian Political Science Association

Editeur \_\_\_\_\_ Association canadienne de Science politique

Editor/Directeur Alain Gagnon Department of Political Science  
Carleton University Ottawa K1S 5B6 ☎ 613 564-2697

Information \_\_\_\_\_ CPSA

Renseignements \_\_\_\_\_ ACSP

☎ 613 564-4026

## Editor's Corner

Le Bulletin se veut l'outil d'information le plus complet possible sur les publications, les conférences à venir, les offres d'emplois, ainsi que sur les sujets touchant directement la discipline.

Dans le présent numéro, nous incluons des contributions spéciales sur les programmes de stages parlementaires en Ontario et au Canada, sur les publications en sciences sociales au Québec, de même qu'une étude sur l'utilisation des ordinateurs par les membres de l'association.

Le Bulletin innove en incluant une section spéciale "In Memorium" sur les personnes qui ont eu un impact marquant sur le développement des sciences politiques au Canada.

Je profite de l'occasion pour remercier mon assistant, Bill Jory, qui a participé activement à la préparation de ce numéro.

Je sollicite vos suggestions pour les prochaines contributions spéciales au Bulletin.

Merci de votre collaboration,

Alain G. Gagnon  
Directeur adjoint  
Département de science politique  
Université Carleton  
Ottawa, Ontario K1S 5B6

## Le mot du rédacteur

The Bulletin provides its readers with comprehensive information on published or soon-to-be published works, upcoming conferences, and other relevant points of interest.

In this issue, brief notes on the Ontario Provincial and the Federal Internships Programs are included along with contributions on the computerization of our discipline, and social sciences in Quebec.

An important addition to the Bulletin is "In Memorium" section, which becomes the center page tribute to Canadians who have had a felt impact on the development of political science.

I wish to take this opportunity to thank my assistant, Mr. Bill Jory, who has assisted me in preparing this issue.

Please do not hesitate to contact me if you have any suggestions for future changes to the present format. I would be glad to receive yours comments.

Thank you for your co-operation in making this effort a success.

Alain G. Gagnon  
Assistant Chairman  
Department of Political Science  
Carleton University  
Ottawa, Ontario K1S 5B6

### Contents/Sommaire

Editor's Corner/Le mot du rédacteur .....	2
From the Secretary-Treasurer/ Du bureau du secrétaire-trésorier .....	3
News from the Social Science Federation of Canada/ Informations de la Fédération des sciences sociales du Canada ...	4
Parliamentary Internships Program/ Stages parlementaires .....	5
Ontario Legislative Internship Program .....	6
Canada's Legislature Internship Programs .....	7
In Memorium .....	10
Les sciences sociales au Québec .....	11
The Computerization of Canadian Political Science .....	12
Brief News/Nouvelles brèves .....	14
Awards/Bourses .....	15
Conference Calendar/Colloques et congrès .....	17
Publications/Publications .....	19
Job Opportunities/Offres d'emplois .....	21



### Display

#### Advertising

Rates: 2 column page (column width 3"),  
\$5.00 a column inch.  
Camera-ready art work is required.

Advertising will be accepted at November 1,  
and April 1 for the two related issues of  
the "Bulletin" (November 30 and May 31).

Further information may be obtained  
from the CPSA central office.  
CPSA, 12 Henderson Avenue, University of  
Ottawa, Ottawa, Ontario K1N 6N5  
Tel: 613-564-4026

#### Annonces

#### Publicitaires

Tarifs: Page de 2 colonnes (colonne de 3"),  
5.00\$ le pouce-colonne.

Les annonces publicitaires acceptées pour  
le 1<sup>er</sup> novembre et le 1<sup>er</sup> avril, seront  
incluses dans les numéros de novembre et  
de mai.

Pour des renseignements additionnels,  
veuillez communiquer avec le bureau de  
l'Association, ACSP, Université d'Ottawa,  
Ottawa, Ontario K1N 6N5  
Tél: 613-564-4026

# From the Secretary-Treasurer/Du bureau du secrétaire-trésorier

Jean-Pierre Gaboury

## 1. 1987 Annual Conference

418 persons participated in the programme at our Annual Meetings at McMaster University, amongst whom fully 180 were papergivers (162 in 1986). It was a remarkable conference by any measure and the persons attending were, to our knowledge, very much pleased. Our thanks and congratulations go out to V. Seymour Wilson and his Programme Committee and to George Breckenridge, the local organizer, as well as to the Department of Political Science at McMaster.

A note of reminder: for the 1988 meetings at The University of Windsor, the Programme Chairman is Marsha Chandler and the local representative at Windsor is W.C. (Jake) Soderlund. The dates are June 9, 10, 11, 1988. The Programme Committee met at Toronto on November 20th and we can assure you that the Windsor Programme will be an excellent one! We look forward to seeing you there.

## 2. Le bureau de direction

À la réunion d'Hamilton en juin dernier, le Bureau de direction a demandé au Comité des finances de se pencher très sérieusement sur le déficit qu'accuse notre Association depuis quelques années et de faire des recommandations appropriées.

At the same time the Board asked the President, John C. Courtney, the President-Elect, David J. Elkins, and Professor Neil Swainson (UVic) to look into the possibility of establishing a Trust Fund as a long-term means of lessening the impact of reducing levels of grants revenues.

La prochaine réunion du Bureau se tiendra le 12 décembre et nous aurons plus de détails à cet égard dans le prochain BULLETIN.

## 3. Un réseau de politologues hors Université

Certains d'entre nous estiment que l'Association ne répond que faiblement aux besoins des politologues qui n'occupent pas la fonction traditionnelle (chez nous du moins) de professeur d'université et parmi ceux-ci quelques uns (en particulier de l'Outaouais) éprouvent le besoin d'établir des contacts réguliers entre eux. Pour répondre à cette demande Simon McInnes, Directeur (Direction de la politique, Direction générale de la politique et de la Constitution, Secteur de l'Autonomie gouvernementale, Affaires indiennes et du Nord Canada/Policy and Constitution Branch, Self Government Sector, Indian and Northern Affairs, Les Terrasses de la Chaudière, Ottawa, Ontario, K1A 0H4) et Gerald Schmitz (Library of Parliament Research Branch, Parliament Buildings, Ottawa, Ontario K1A 0W9) avec la coopération du Secrétariat travaillant à la constitution d'un réseau de politologues hors Université. Si vous êtes l'un de ceux-ci ou l'une de celles-ci, pourriez-vous nous envoyer votre nom et votre adresse ou encore le nom et l'adresse de personnes intéressées.

## 4. The Chairpersons Meeting

The Chairpersons will be meeting at Dalhousie on February 5th and 6th 1988. Should you have any question to bring to the attention of the Chairpersons do not hesitate to do so by writing to me at the Secretariat, 12 Henderson Avenue, University of Ottawa, Ottawa, Ontario, K1N 6N5.

## 5. Le Congrès de l'Association internationale de science politique

Vous n'oubliez pas que le prochain congrès de l'Association internationale de science politique se tiendra à Washington D.C. du 28 août au 1<sup>er</sup> septembre 1988. Pour plus de renseignements communiquer avec l'AISP au 12, Henderson Avenue, Ottawa, Ontario, K1N 6N5 (Linda Vachon, 1-613-564-5818)

## 6. The Essex Scholarships

Professors Réjean Landry (Laval) and Patrick James (McGill), and Pierre Martin, a Canadian graduate student at Northwestern University, were the 1987 Essex Scholars and spent a minimum of 4 weeks during July and August attending the University of Essex (Colchester, England) Summer School in Data Collection and Analysis. The Association, with a grant provided by the SSHRC for the last 13 years, sent 3 (or sometimes 4) members to this highly-reputed programme. The quality of the candidatures remains extraordinary. Each year a Board-appointed Selection Committee made up of three experts in the area of the scholarship, has a task of Solomon before it. Members are invited to write to the Secretariat, before year-end, so that they may be provided with information in order to complete, by mid-February, applications for the programme which is open to both senior graduate students and to faculty members.

## 7. The Directory Project

Some very Good News: We are delighted to announce that Professor David Smith of the University of Saskatchewan has agreed to take on the task of carrying forward the DIRECTORY project!

You will remember that the project became stalled after the 1985 draft. The Association has long had a strong sense (and at many levels: Journal Programme Committee membership concerns, etc., etc.) of the urgent need for such a resource. A special grant provided by the SSHRC will provide Professor Smith with a base for this new start. We know that he can count on your cooperation as he begins to update or renew data.

# News from the Social Science Federation of Canada / Informations de la Fédération des sciences sociales

Christian Pouyez

## LOBBYING AND REPRESENTATION

Let me try to give you, in a few paragraphs, a sense of our activities in the area of lobbying and representation.

First, the revision of the 1924 Copyright act: like some other organizations in the higher education sector, we have expressed strong reservations concerning the revision process. The Government wishes to have a first series of amendments to the Act adopted before it submits a second series of amendments, late in the Fall of 1987. We are suggesting to the Minister of Communications that she should outline the nature of the second series of amendments now, so that people may judge the ensemble of changes, rather than having to accept blindly the first set of amendments. The SSFC is also monitoring the revision of the Access to Information and Privacy Acts: in spite of the very precise recommendations of the Commons Committee which made a lengthy and exhaustive review of these statutes, the Government appears to have decided not to enact any significant changes. The SSFC, which supported the position taken by the Commons Committee, will continue to press the issue.

We are also making representations on two other issues: the threat of the cancellation of the postal subsidy of second-class mail and the non-discriminatory fiscal treatment of social science research. A decision regarding the postal subsidy is expected in a few weeks. The fiscal treatment of R&D is a much longer term issue, but I hope that our efforts will soon begin to show positive results.

The working groups on the National Science and Technology Policy represent another important part of the Federation's activities. We have been invited by the chair of the group on Social/Cultural Impacts of Science and Technology to collaborate in defining some aspects of the action plan that each of the seven groups must submit to the Council of Ministers of Science and Technology. We are also developing a brief which will be submitted to the working group on Basic Research.

Finally, I should note that the SSFC was well represented at the Saskatoon Forum on Post-Secondary Education, October 25-28: the President, Past-President, and a few members of the Board of Directors were invited to this major conference. It is too early to say whether there will be any concrete government action as a result of the Forum.

## PUBLICATIONS

I am pleased to announce the publication of the Directory of Social Science Research Centres and Institutes at Canadian Universities and of the Proceedings of the National Conference on University Research Centres in the Social Sciences and Humanities. Both publications developed out of the March 1987 Conference organized by the Federation. They are published for the SSFC by the University of Ottawa Press.

## ACTIVITES DE LOBBYING ET DE REPRESENTATION

J'aimerais, en quelques lignes, essayer de vous donner une idée des principales activités de la Fédération dans le domaine du lobbying.

Tout d'abord, la révision de la loi de 1924 sur le Droit d'auteur. La Fédération ainsi que plusieurs autres organismes du secteur de l'enseignement supérieur, s'est opposée au processus de révision proposé par le gouvernement; ce processus exige en effet de la part du public un acte de foi envers le gouvernement, puisqu'on voudrait faire adopter de façon définitive une première série d'amendements, sans dévoiler ce que contiendra la deuxième série d'amendements, qui doit être déposée tard cet automne! Nous avons suggéré à la Ministre responsable de dévoiler dès maintenant le contenu de la deuxième série d'amendements, afin que l'on puisse porter un jugement éclairé sur l'ensemble du dossier. Dans la même veine, nous surveillons de près la révision de la Loi sur l'accès à l'information: le Gouvernement, malgré les demandes très précises du Comité des Communes qui avait étudié la loi en profondeur, a adopté une position très prudente, pour ne pas dire peureuse, refusant toute modification significative. La FCSS, qui avait soutenu les positions adoptées par le Comité des Communes, continuera son lobby sur cette importante question.

Nous continuons aussi à faire des représentations sur deux autres dossiers qui affectent directement les chercheurs 1) La menace de suppression du tarif postal de 2<sup>e</sup> classe, qui entraînerait des augmentations de coûts dans la distribution des revues et livres; des décisions à ce sujet devraient être annoncées au cours des prochaines semaines. 2) Le traitement non-discriminatoire de la R&D en sciences sociales: il s'agit là d'un problème qui ne peut être réglé rapidement, mais j'espère que les efforts de la FCSS dans ce domaine commenceront bientôt à porter fruit.

La Fédération est également impliquée très activement dans les travaux des groupes chargés d'élaborer le plan de mise en oeuvre de la Politique nationale de la science et de la technologie. Nous travaillons avec deux de ces groupes - le groupe des Impacts socio-culturels de la science, à qui nous avons soumis un Mémoire, et qui nous a invité à participer à l'élaboration de son plan d'action, et le groupe sur la recherche fondamentale, à qui nous soumettrons très prochainement un Mémoire.

En terminant, je tiens à souligner que la Fédération était bien représentée au Colloque national sur l'enseignement postsecondaire, à Saskatoon, fin octobre. Le Président, le Président-sortant et quelques membres de notre Conseil d'administration participaient à cette importante rencontre. Il est encore trop tôt pour savoir si les gouvernements donneront des suites concrètes au Colloque.

## VIENT DE PARAITRE

Je suis très heureux de pouvoir annoncer la parution du Répertoire des centres et instituts de recherche en sciences sociales dans les universités canadiennes, et des Actes de la

